
 

Poradní orgány Rady vlády pro koordinaci protidrogové politiky  
  

Pracovní skupina pro financování protidrogové politiky 

  

Zápis z jednání PS pro financování protidrogové politiky – online 

Den:   02. 11. 2021   

Čas:   14:00–15:00  

Místo:   Ministerstvo dopravy ČR, nábř. L. Svobody 1222/12, Praha, Velké kolegium  

Přítomni:  Mgr. Vedralová Jarmila (OPK ÚV ČR), Mgr. Horáčková Kateřina (OPK ÚV ČR), Mgr. 

Chomynová Pavla (OPK NMS ÚV ČR), Ing. Knytlová Libuše (OPK ÚV ČR),  Bc. Drbohlavová Eliška, 

DiS. (OPK ÚV ČR),  Mgr. Trojan Stanislav (OPK ÚV ČR), Dárek Daniel (AK ČR), Ing. Haas Jakub 

(MF ČR), Mgr. Heisslerová Eva (MPSV ČR), Mgr. Svobodová Ivana (MZ ČR), Ing. Jung Tomáš MBA 

(MZ ČR), PhDr. Léblová Marta (MV ČR), Mgr. Bažantová Gabriela (MSp ČR), Ing. Horecký Jiří, PhD., 

MBA (APSS),  Bc. Hollan Matěj (A.N.O.),  Mgr. Richter Jiří (A.N.O.), Mgr. MUDr. Misiačková Eva (SZP 

ČR), MUDr. Bém Pavel  

Nepřítomni: Mgr. Vlach Tomáš (SMO ČR), Mgr. Havlíková Jana (MŠMT ČR), MUDr. Minařík Jakub 

(SNN), Mgr. et Mgr. Rampachová Helena (A.N.O.), Mgr. Volfová Anna (ČAA), MUDr. Havlová Miluše 

(VZP ČR) 

Program jednání  

1. Úvod 

2. Aktuální stav financování protidrogové politiky  

3. Financování adiktologické péče v rámci Reformy duševního zdraví  

4. Aktuální stav adiktologických výkonů 

5. Diskuze  

 

Průběh jednání 

 

1. Úvod  

Mgr. Jarmila Vedralová zahájila jednání pracovní skupiny (dále „PS“). Úvodem informovala o 

dokončení projektu RAS, jehož součástí jsou i návrhy k  problematice financování adiktologických 

služeb. Výstupy projektu budou prezentovány na jednání RVKPP  na začátku r. 2022. Ještě před tímto 

jednáním budou výstupy projektu RAS v oblasti financování konzultovány v rámci této PS. Hlavním 

předmětem jednání PS byl předpokládaný vývoj v oblasti financování adiktologické péče v r. 2022, 

především vývoj úhrad ze systému VZP, dotační programy pro financování adiktologických služeb 

z ÚV ČR, MPSV, krajů a obcí a vývoj financování adiktologické péče v rámci Reformy duševního 

zdraví.  

2. Aktuální stav financování protidrogové politiky 

J. Vedralová (OPK) informovala, že v současné době je pro dotační program „protidrogová politika „ 

navrženo celkem 226,5 mil. Kč. Aktuálně probíhají jednání s cílem navýšení finančních prostředků pro 

danou oblast.   

E. Heisslerová (MPSV) uvedla, že dotační řízení MPSV pro nadregionální působnost bude vyhlášeno 

ve 2. pol. listopadu 2022 a otevřeno bude do ledna 2022. Ohledně nárůstu cen energií u sociálních 

služeb již MPSV žádné finanční prostředky na pokrytí nemá k dispozici. Dále bude sledován vývoj 

z hlediska přechodu poskytovatelů k jiným dodavatelům energií.  

 

 



  
 

J. Horecký (APSS) uvedl, že objem financí na r. 2022 zůstává stejný jako v roce 2021. Není 

zohledněno případné navýšení základních platových tarifů. Budoucí vláda byla požádána, aby zatím 

nepřistupovala ke schválení navýšení platových tarifů, dokud nebude jisté navýšení finančních 

prostředků. J. Horecký poznamenal, že pokud by došlo ke schválení navýšení platových tarifů o 1 400 

Kč, tak tato částka bude v objemu státních dotací pro r. 2022 chybět a v rámci dofinancování by se 

musela vyrovnat. Co se týká problematiky nárůstu cen energií, jedná se o navýšení o 50-100%, což 

bude mít dopad na provozní náklady sociálních služeb. 

D. Dárek (AK ČR) uvedl, že některé kraje požádaly o navýšení rozpočtu, např. Praha o 7 mil. Kč. 

Schválení tohoto objemu finančních prostředků je závislé od výsledku schválení rozpočtu Hl. m. 

Prahy, obdobná situace je i v dalších krajích, i zde se čeká na schválené rozpočty. Reflexe zvýšení 

nákladů cen a očekávaného snížení rozpočtu ÚV ČR se začíná objevovat v rozpočtech žádostí. 

Poskytovatelé se snaží v rámci distribuce svých rozpočtů přenášet zvýšené náklady a očekávaný 

propad rozpočtu ÚV ČR na kraje, což pro kraje není žádoucím vývojem. Významným zdrojem 

financování krajských protidrogových politik je také prostřednictvím MPSV, proto vznesl dotaz 

k  MPSV, zda má tento resort na r. 2022 navrženo navýšení finančních prostředků, které reflektuje růst 

cen energií a obecně cen.  

Dle informací MPSV resort požadoval navýšení finančních prostředků v celkovém objemu 27 mld. Kč, 

schváleno bylo cca 23 mld. Kč.               

M. Hollan (A.N.O.) uvedl, že nemá přesné informace a čísla o aktuální situaci v nestátních 

organizacích v souvislosti se zvýšením cen energií, jsou však seznámeni se situací v některých 

organizacích, které radikální zvýšení cen energií zasáhlo.  

3. Financování adiktologické péče v rámci Reformy duševního zdraví 

I. Svobodová (MZ) uvedla, že pilotní provoz multidisciplinárních adiktologických týmů (3 projekty) je 

v rámci Reformy péče o duševní zdraví financován do srpna 2022, poté budou projekty přecházet do 

ostrého provozu. Jejich sociální část bude financována z dotačního řízení, které MZ ČR vyhlásilo 15. 

10. 2021. V rámci této výzvy jsou jasně vymezení poskytovatelé, které bude možné skrze kraje 

podpořit. V adiktologické oblasti se jedná o 3 subjekty. Na základě této výzvy není prostor pro podporu 

nových poskytovatelů. Pro další roky bude MZ ČR jednat s MPSV ohledně financování těchto služeb. 

Zdravotní část bude financována z veřejného zdravotního pojištění. Financování zdravotních služeb 

ambulance s rozšířenou působností pro adiktologické pacienty (3 projekty) je nastavováno shodně. 

4. Aktuální stav adiktologických výkonů 

J. Vedralová (OPK) uvedla, že stávající rozsah adiktologických výkonů je z hlediska finančních 

nákladů na adiktologickou péči nedostačující. V rámci RDZ dochází k revizi adiktologických výkonů 

(frekvence, časová dotace, návrh nových signálních výkonů). Nové výkony prochází pilotáží, po 

následném zhodnocení by měly být uvedeny v úhradové vyhlášce.  

I. Svobodová (MZ) stručně představila přehled adiktologických výkonů, včetně navrhovaných výkonů 

signálních, u kterých v současné době probíhá pilotáž (do roku 2022).  

Informace o časovém harmonogramu předložení do komise pro schvalování nových výkonů a uvedení 

v úhradové vyhlášce pro rok 2023 bude doplněna. J. Vedralová informovala, že SNN ČLS JEP 

revidovala a předložila nové výkony do schvalovacího procesu.  

J. Vedralová (OPK) upozornila v souvislosti s nedostatkem psychiatrů (i dětských) v adiktologické 

oblasti na téma motivace a bonifikace lékařů pro oblast adiktologie.  Uvedla, že bonifikační „balíčky“ 

v rámci pojišťoven nejsou nastaveny dle této cílové skupiny. Uvedla, že došlo k navýšení bonifikace 

(o cca 19%) u výkonu pro dětské psychiatry na rok 2022. Dále informovala členy PS o jednání s ÚZIS, 

který spravuje Národní registr hrazených zdravotních služeb (NRHZS) za účelem získání přehledu 

dat o vykazované adiktologické péči. Po získání dat bude podklad poskytnut PS.   



  
 

V této souvislosti E. Misiačková (SZP) sdělila, že byl zaslán přehled smluv uzavřených za oblast 

adiktologické péče z 5 zdravotních pojišťoven. Uvedla, že neevidují převis žádosti o smlouvy ze strany 

adiktologů.  

J. Vedralová (OPK) doplnila, že pokud adiktolog žádá o smlouvu se zdravotní pojišťovnou, je třeba 

mít kvalifikaci kurzu S4. Byla také zaznamenána poptávka po kurzech, které aktuálně realizuje pouze 

organizace SANANIM, která je dle informací připravena další kurz otevřít. I. Svobodová (MZ) zašle 

informace o počtu zájemců o kurz z řad adiktologů.  

J. Richter (A.N.O.) požádal o zaslání bližší informace ohledně počtu zájemců o kurz S4.  Sdělil, že 

nejbližší kurz bude probíhat během podzimu.  

5. Diskuze  

P. Bém vznesl dotaz, zda je možné alespoň orientačně kvantifikovat počet uzavřených smluv 

na adiktologické výkony mezi pojišťovnami a adiktology. 

  

E. Misiačková (SZP) uvedla, že eviduji cca 17 adiktologických ambulancí. Zájem o smluvní vztah ze 

strany adiktologů je limitován absencí vzdělávacího kurzu S4 (viz výše). Ostatní adiktologové působí 

v rámci ambulancí s rozšířenou péčí nebo CDZ. V současné době tedy zvýšený zájem ze strany 

adiktologů neevidují. V minulosti žádaly o nasmlouvání adiktologů věznice, v min. úvazcích 0,2 až 0,5.   

 

P. Bém uvedl, že KAD každoročně eviduje ukončení studia adiktologie u cca 35 studentů, kteří však 

nemají ukončenou kvalifikaci absolvováním kurzu S4. Dále vznesl dotaz ohledně objemu finančních 

prostředků na projekty multidisciplinárních adiktologických týmů.  

 

I. Svobodová (MZ) uvedla, že objem finančních prostředků  v dotačním programu pro sociální část 

projektů v rámci Reformy duševního zdraví činí celkem cca 226 mil. Kč. Při návrhu objemu finančních 

prostředků bylo vycházeno z požadavků všech projektů. 

 

J. Vedralová (OPK) doplnila, že byl proveden sumář obdržených požadavků v rámci dotačního řízení, 

který činí cca 406 mil. Kč. Dále uvedla, že probíhají jednání s cílem navýšení objemu finančních 

prostředků pro dotační řízení na r. 2022.  

 

P. Bém dále upozornil na rozpor mezi finančními prostředky potřebnými pro realizaci aktivit Akčního 

plánu Národní strategie a dalších závazků z něj plynoucích (cca 1 mld. Kč), požadavky 

adiktologických služeb (cca 400 mil. Kč) a reálnými možnostmi rozpočtu protidrogové politiky. 

 

D. Dárek (AK ČR) vyzval PS k reflexi rozporu mezi zvýšenými požadavky adiktologických služeb na 

objem finančních prostředků a reálnou rozpočtovou situací hlavních donorů zejména v souvislosti s 

pandemickou a energetickou krizí.  

 

J. Havlíková (MŠMT) poskytla dodatečně písemné informace o připravovaném vyhlášení Výzvy pro 

aktivity v oblasti primární prevence rizikového chování a podpory duševního zdraví ve školách a 

školských zařízeních pro rok 2022. Na výzvu je prozatím alokována částka 39,8 mil. Kč. Informace 

k obsahu této Výzvy byly PS zaslány dodatečně po jednání. 

 

T. Vlach (SMO ČR) poskytl dodatečně písemné stanovisko k problematice financování protidrogové 

politiky ze strany obcí. Zdůraznil, že obce jsou i nadále významní donoři protidrogové politiky a podílí 

se dle svých možností na financování programů prevence a adiktologických služeb. Na jednání 

RVKPP dne 12. 11. 2021 byla předložena informace NMS o finanční spoluúčasti obcí v r. 2020 ve 

výši přibližně 87 mil. Kč, což představuje 4% prostředků vynaložených na tuto oblast. Další diskuze o 

podpoře této oblasti ze strany samospráv může proběhnout na Celostátní finanční konferenci SMO 

ČR, na kterou OPK ÚV ČR obdržel pozvánku. 

 

Příští jednání PS se uskuteční v prosinci 2021. 



  
 

 

Úkoly: 

 

- OPK zajistí data o vykazované adiktologické péči z NRHZS (ÚZIS) 

- OPK předloží PS k projednání výstup projektu RAS k financování adiktologických služeb  

- MZ ČR zašle informaci o evidenci počtu zájemců o kurz S4  

       

V 15:00 hod. bylo jednání PS ukončeno.      

 

Zapsal: Mgr. Stanislav Trojan, v. r.  

Dne: 02. 11. 2021  

 


